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S
vedok i u~esnik gotovo ~itavog jednog veka, novinar od 1948.

godine, Zaharije Trnav~evi} je pro{le godine obele`io 60

godina profesionalnog rada. Veruje u to da je qubav

poseban amalgam koji {titi od starewa,

posao ~ini lak{im, a qude – boqim. Veruje i u qude, 

deli ih na dobre i one koji to jo{ uvek nisu. I istrajava 

– poklawaju}i znawe koje vodi progresu i iskustvo – koje ukazuje

na istinske vrednosti i koje ne smemo izgubiti. 

Œ Sudbinom odre|eni ili pojedina~nim energijama

oblikovani, na{i `ivoti se odvijaju na razli~ite na~ine.

[ta je to {to je odredilo Va{ `ivot, {to ga je u~inilo ba{

ovakvim kakav jeste? To naravno mogu biti qudi, doga|aji,

procesi, izbori, mirisi, trenuci...

– Kada se ~ovek u godinama u kojima sam ja osvrne iza sebe

vidi da su neke stvari, koje naj~e{}e zovemo slu~ajno{}u, znatno

uticale na wegov `ivot, na sve {to je kasnije usledilo. Zavr{io

Z A H A R I J E  T R N A V ^ E V I ] ,  N O V I N A R

sam u~iteqsku {kolu i nikada nisam sawao da }u biti novinar.

Mada sam ~itaju}i „Zlatnu kwigu“, lepu ediciju za decu

osnovno{kolskog uzrasta, pro~itao i zapamtio da }e sve profesije

jednoga dana biti suvi{ne, jer }e svi qudi, zahvaquju}i napretku

znawa, mo}i da vladaju mnogim disciplinama, ali }e jedino

novinarstvo opstati. Novinar }e biti taj koji }e da izvesti o svemu

tome. Dakle, jedino zanimawe koje }e biti ve~no. ^ak i kada bi

do{lo do neke kataklizme, stra{nog suda, novinar je taj koji }e da

ka`e – dogodilo se. 

Upravo je slu~aj i u~inio da sam postao novinar tako {to

sam radio kao pomo}nik na~elnika za kadrove u Zadru`nom

savezu Srbije, putovao sam mnogo i zapa`ao raznorazne stvari o

kojima sam jednostavno po`eleo da pi{em za list „Zadruga“.

Redakciji se to dopalo, i vrlo brzo su mi ponudili da ostavim

svoj ~inovni~ki posao i  postanem novinar. Prihvatio sam, i tako

je sve krenulo. Radio sam u {tampi, a u elektronske medije sam

pre{ao, tako|e zahvaquju}i slu~aju. Oti{ao sam u bolnicu da

Obra|ivawe zemqe je

posebna magija. Nekada

su u psihijatrijskim

klinikama bolesnike

le~ili i tako {to su ih

izvodili u ba{te da

pleve, okopavaju, seju...

Posmatrawe biqke koja

raste pod va{im rukama,

koju ste posadili,

zalivali, negovali, 

a onda ubrali wen plod 

i probali ga – ose}aj je

koji ~oveka ispuwava

nesvakida{wim

zadovoqstvom. 

To je iskonski posao koji

`ivi u tragovima u

~oveku dana{wice. 

[to je ve}a gustina

naseqenosti, sve je ja~a

potreba da se ode,

izdvoji – da ponovo

postanemo svesni da smo

jedinke, a ne samo deo

sive mase koja se talasa

sa posla na posao.
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Zato kada nai|em na takve postupke, glasno ka`em {ta mislim o

tome. Jer qubav u mom slu~aju podrazumeva i kritiku. 

Œ Va{e bavqewe novinarstvom ne zavr{ava se samo na

pukom preno{ewu informacija. To {to Vi emitujete u etar

jeste pomo}. I u emisijama za poqoprivrednike, ali i u

emisijama „Reflektor“ ili „Ne{to ~etvrto“, koje su se bavile

pravnim savetima, i to vrlo ~esto u sporovima sa dr`avom,

Vi ste svojim gledaocima pru`ali preko potrebnu pomo}.

– Svojim mla|im kolegama stalno govorim da posao

novinara nije samo da prenese to {to je video gledaocima, ve} da

razmi{qaju}i iznese i neki predlog, kako posti}i da se to {to je

nepravilno vi{e ne ponavqa. „Znawe na poklon“ radi

specifi~na novinarska ekipa. Mi smo pokreta~i mnogih akcija

koje je, verovatno, neko drugi trebalo da pokrene. Mi to radimo

iz emisije u emisiju, i te inicijative i predlozi su na mnogim

mestima prihva}eni, po wima se radi, rezultati pristi`u, {to

nas ~ini ponosnim, i naravno, ponovo pokre}e na akciju. Mi

nismo emisija – mi smo misija. 

Œ Ve} {ezdeset godina poku{avate da ubedite seqake,

paore, te`ake... da nisu gra|ani drugog reda, ve} da su junaci,

pregaoci. Uspevate li u tome?

– Nisam uspeo jo{ uvek. Malo, malo, pa te qude zadesi neka

neprilika koja ih ponovo vra}a u prostor u kome nisu po{tovani,

uva`avani... ^udno je kolike su razmere nezainteresovanosti i

nepoimawa da su to qudi na kojima po~iva ogroman posao –

proizvodwa hrane. A od toga svi mi zavisimo. Nedavno sam

napisao u jednom tekstu da, kada dr`ava potra`uje od seqaka,

zara~unava zateznu kamatu, a kada dr`ava duguje tom istom

seqaku, ne pomiwe re~ kamata. To je nemoralno. Gde je re{ewe?

Re{ewe je u tome da se seqaci ujedine, da imaju sindikat,

politi~ku stranku, poslovne asocijacije, jake kooperative,

zadru`ni pokret – za to sam se uvek zalagao. Jedino tako,

okupqeni i povezani po principu „sedam pruteva“, vo|ene istim

idejama, oni mogu postati snaga pred kojom }e ova vlada pokazati

po{tovawe. 

Œ Vi ste ~ovek koji je putovao Srbijom, i{ao me|u qude,

razgovarao sa wima o wihovim problemima...  ^iwenica je

da se srpsko selo polako gasi. Ho}e li opstati?

– Neminovnost je da jednog dana u poqoprivredi Srbije bude

anga`ovano samo oko {est do osam posto stanovnika, kao {to se
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posetim svog druga, kolegu Branka Nikoli}a koji je 1958. godine

ure|ivao na televiziji emisiju za poqoprivrednike. Branko mi je

predlo`io da preuzmem taj posao, jer on vi{e ne}e mo}i da ga

radi. Se}am se da sam bio zate~en, ali sam posle nekog vremena

odlu~io da prihvatim ponudu. Tako sam pre{ao u elektronske

medije. Posle vi{e nije bilo slu~ajnosti. Radio sam, ka`u

suvereno svoj posao, oti{ao u penziju, a kako novinari, seqaci,

kwi`evnici... nikada zaista ne prestaju da rade, tako sam i ja

nastavio svoj posao, radio u TV Politici, i po{to su me tamo

smenili zbog nekog ~udnog slu~aja, ponudio sam Veranu Mati}u 

da za B92 radim emisiju „Znawe na poklon“. Moja ideja je

prihva}ena i evo tu sam i danas, posle deset godina... 

Novinarstvo je posao koji sam u me|uvremenu savladao,

posebno elektronsko, gde se danas sa lako}om bavim

vizuelizacijom svojih ideja. Za razliku od

{tampanih medija, na televiziji imate

zadatak da i slikom ispri~ate pri~u.

Kako je slika presudna za percepciju,

vi{e nego re~, to je kreativan, ali i

zahtevan posao. A o svojoj profesiji se

uvek najboqe odre|ujete kada sebi

postavite pitawe {ta bi ste `eleli da

budete kada biste se ponovo rodili. Ja

bih ponovo bio novinar. 

Œ [ezdeset godina rada u no vi nar -

stvu je jubilej za svako po{tovawe.

Kako su novinari, kako ka`e

statistika, prili~no kratkog veka,

{ta Vas je svih tih godina odr`alo?

– Samo je jedna re~ odgovor na va{e

pitawe – qubav. ^ovek koji voli to {to

radi, qude oko sebe, prirodu, samog

sebe po{tuje i koji nije u nekom sukobu

sa samim sobom, jer je to najte`i

konflikt – usporenije stari. Kada volite

to {to radite, radite sa lako}om. Svako

primoravawe na bilo koji posao ~ovek

do`ivqava kao torturu. Kada vidite

plodove toga {to ste uradili, kada bivaju prihva}eni, a plodovi

su nameweni drugima koji ~itaju, slu{aju, gledaju, onda vas to

pokre}e da ponovo zakora~ite u novu temu, novu emisiju... Glavni

pokreta~ za sve u `ivotu jeste qubav, ona u nama budi ve}u

energiju. ^ak mi se ~ini da je qubav neki poseban amalgam koji

{titi organizam od svake ubrzane erozije i korozije.

Kada organizam funkcioni{e tako diskretno da skoro ne

prime}ujete ni krvotok, rad srca – onda sasvim sigurno radi na

frekvenciji koja omogu}ava usporenije starewe. Moram vam

priznati da ja uop{te ne razmi{qam o godinama, razmi{qam o

emisijama, slede}im temama... 

Œ Rekli ste da Vas u svemu {to radite pokre}e qubav. Kako

se uop{te dogodila ta qubav izme|u Vas i poqoprivrede, koja

je uvek nekako na margini, na nekom sporednom koloseku?

– Na`alost, za neke qude je poqoprivreda i daqe na

marginama. Kako se dogodila ta qubav? Verujem u to da ~ovek

kada ne{to upozna, to i zavoli, kad zavoli, `eli jo{ vi{e da

upozna... To je svojevrsna spirala, {to vi{e poznaje{ neku

oblast, vi{e je voli{, i obrnuto. Uvek sam ose}ao posve}enost ka

tom delu na{ih `ivota koji se zove poqoprivreda, selo,

zemqoradwa... Upoznao sam mnoge divne, drage qude, mu~enike,

qude koji zaslu`uju na{e po{tovawe, podr{ku... Wihove sudbine

me pokre}u uvek iznova da radim ovaj posao, svakodnevno mi

sti`u pozivi, pisma, predlozi qudi koji su u nevoqama zbog

raznih razloga. Ne samo zbog elementarnih nepogoda ve} i zbog

neprilika koje im stvara administracija. 

Volim qude, nikoga ne mrzim, samo ne odobravam postupke za

koje mislim da nisu primereni. Mr`wa je ose}awe koje razara.



Nove kwige

Revolucionarno zlo
Kwigu Revolucionarno nasiqe – himna
slobodi ili apologija zla,  pukovnika 
dr Ilije Kajteza, na~elnika Katedre
dru{tvenih nauka Vojne akademije,
izdali su Fakultet bezbednosti
Univerziteta u Beogradu 
i Javno preduze}e
Slu`beni glasnik. 

A
utor u kwizi izu~ava problem odnosa

zla, radikalizma, terora i revolucije.

Prikazao je i problematizovao niz

tuma~ewa, razumevawa i obja{wewa,

posebno odnosa revolucije i zla.

Pukovnik Kajtez bavi se, najpre,

pitawem odakle dolazi zlo i da li se mo`e

iskoreniti u qudskom rodu, a potom razma-

tra manifestaciju zla u krizama i ratovi-

ma. On istra`uje i razli~ite pristupe

dru{tvenom, politi~kom i revolucionarnom nasiqu. Drugi deo

kwige posve}en je razumevawu dru{tvenih promena, ideji progresa,

kao trijumfa optimizma u istoriji. Nadaqe pi{e o shvatawu rev-

olucije, od anti~kog vremena do savremenijih odre|ewa, na primer,

Marksovog tuma~ewa tog problema. 

Tako|e, analizira bur`oaske politi~ke revolucije u Holandi-

ji, Engleskoj i Francuskoj, ali i doga|aje koji su doveli do Okto-

barske revolucije. Posebno poglavqe kwige posve}eno je

politi~kom teroru i `rtvama u proleterskoj revoluciji, wegovom

teorijskom i istorijskom opravdawu, te analizi staqinisti~ke vla-

davine – vladavini zla i masovnih zlo~ina. Na kraju autor prob-

lematizuje paradoks revolucije, odnosno wenu emancipatorsku

ulogu, ali i wen mogu}i zlo~ina~ki potencijal. 

U nau~nom vrednovawu kwiga „Revolucionarno nasiqe” pri-

pada delima iz oblasti dru{tvenih nauka, koja su podsticajna i za

sada{we i za budu}e istra`iva~e revolucionarnog nasiqa, prob-

lema zla i terora. Sa stanovi{ta prakti~no-politi~ke upotre-

bqivosti ova studija korisna je svima u politici koji vrednuju

upotrebu razli~itih sredstava za razli~ite ciqeve – stoji u recen-

ziji prof. dr ^edomira ^upi}a, sa Fakulteta politi~kih nauka u

Beogradu. 

Profesor dr Vladimir Cvetkovi}, dekan Fakulteta bezbed-

nosti u Beogradu ka`e: Autor sagledava fenomen zla kao filozof-

sko-antropolo{ki problem, zatim kao pojam dru{tvenog, politi~kog

nasiqa, ali i kao manifestaciju zla u smislu qudske agresivnosti.

Kqu~no pitawe koje se postavqa jeste da li se mo`e govoriti o rev-

oluciji, a da se ne zaobi|e ~ovekovo zlo u istoriji, masovni

zlo~ini, bestijalni obra~uni sa protivnicima i neprijateqima. 

On zakqu~uje da dosada{wa istorijska iskustva govore u

prilog ~iwenici da nas rasprava o bilo kom aspektu revolucije

nu`no upu}uje na nehumana iskustva i zlo~instva u~iwena u ime

napretka, {to name}e pitawe aktuelno od Makijavelija do danas:

da li se nequdskim putevima i sredstvima mogu posti}i plemeniti

dru{tveni i istorijski ciqevi?

Revolucija se, ru{e}i stari poredak, br`e nego {to stvara

novi, pribli`ava bezvla{}u. [to traje du`e, za weno bitisawe,

potrebno je sve vi{e jakih nagona i nadra`aja, a zlo~ini i

ka`wavawe su dobar opijum za razdra`enu masu. Revolucionarni

idealizam pretvara se ubrzo u revolucionarni fanatizam. Rev-

olucionarne vo|e na vlasti `rtvuju sada{wost i qude – za

neizvesnu budu}nost. 
V. PO^U^
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to dogodilo odavno u visokoindustrijalizovanim zemqama

Zapadne Evrope. Oni raspola`u ma{inama velikog u~inka i

danas su im za proizvodwu tone p{enice dovoqno dva sata

godi{we. Ukrupwavawe poseda je i na{a neminovnost. Mi imamo

oko 660.000 malih poseda, od kojih je registrovano ne{to vi{e

od 400.000. Tako ne{to ne postoji u Evropskoj uniji. 

Kod nas je prose~na veli~ina poseda ne{to mawa od ~etiri

hektara, a na zapadu Evrope je 35 do 40 hektara, desetak puta

vi{e. U Vojvodini se polako kre}e ka tome, tamo postoje

proizvo|a~i koji obra|uju i nekoliko stotina hektara. Pro}i }e

mnogo vremena dok se ne promeni ta posedovna struktura, iza koje

}e mali proizvo|a~i mo}i da opstanu samo ako budu deo velikog

poslovnog sistema u kome svi proizvode po istoj tehnologiji

nekoliko proizvoda koji se izvoze, i koje tr`i{te tra`i. U

Italiji i Francuskoj su ve} kooperative, a to je jedina formula

da na{i mali posedi opstanu i `ive jo{ neko vreme. 

Œ ^ini se da smo u gradovima, okru`eni betonom, skoro

zaboravili kako miri{e zemqa. Da li u obra|ivawu zemqe

ima i neke posebne magije, biblijske pri~e o opstajawu?

– Takva magija zaista postoji. Nekada su u psihijatrijskim

klinikama bolesnike le~ili i tako {to su ih izvodili u ba{te da

pleve, okopavaju, seju... Posmatrawe biqke koja raste pod va{im

rukama, koju ste posadili, zalivali, negovali, a onda ubrali wen

plod i probali ga – ose}aj je koji ~oveka ispuwava posebnim

zadovoqstvom.  Sve je ve}i broj urbanih qudi koji se vra}aju na

imawa svojih predaka da ne{to zasade, obra|uju. To je iskonski

posao koji `ivi u tragovima u ~oveku dana{wice. [to je ve}a

gustina naseqenosti, sve je ja~a ta iskonska potreba da se ode,

izdvoji – da ponovo postanemo svesni da smo jedinke, a ne samo

deo sive mase koja se talasa sa posla na posao. 

U skandinavskim zemqama op{tine su, uva`avaju}u tu potrebu

qudi, isparcelisale napu{tene povr{ine, pretvorile ih u oaze i

dodelile gra|anima za taj poseban ose}aj i zadovoqavawe va`ne

potrebe urbanog ~oveka. Kontakt sa zemqom vodi ka miru,

opu{tawu, sadejstvu sa prirodom. Seoski turizam tako|e ima

perspektivu zbog te potrebe qudi da se vrate iskonskom.

Œ U dugom, kreativnom i plodnom `ivotu Vi ste u~esnik i

svedok gotovo ~itavog jednog veka. U~estvovali ste u Drugom

svetskom ratu, 1948. godine postali novinar... Kakvo je to

vreme bilo? [ta smo u me|uvremenu dobili a {ta izgubili?

– Ne{to smo stekli, ali smo mnogo toga i izgubili. Izgubili

smo ne{to od ranijeg smisla za zajedni~ki `ivot. Ranije su

postojale porodi~ne zadruge koju su radile i `ivele pod istim

krovom, izgubili smo mobe... Nekada je bilo znatno vi{e

solidarnosti. Danas ~ovek naoru`an raznoraznim modernim

ure|ajima gubi potrebu za tom su{tinskom spregom sa drugim

qudima. Ne govorim to nostalgi~no. Mada, {ta je nostalgija?

Te`wa da se vrati ono {to je bilo boqe od ovoga {to sada jeste.

Stekli smo znawe i to je dobro, nezavisniji smo nego {to

smo bili. Ali je va`no da sa~uvamo svest da smo samo deo jedne

zajednice koja se zove porodica, jedne zemqe koja se zove Srbija,

Evrope i svemira. Drvo se na drvo oslawa, a ~ovek na ~oveka –

izreka je koju ne smemo zaboraviti. 

Œ [ta je to u {ta verujete?

– Iako sam nominalno ateista, verujem u boga kao sistem

zakonitosti koje upravqaju svetom. Taj bog nije personalizovan,

jer on to i nije, `ivi u meni kao svest o dobru i zlu. Verujem u

qude. Nikada ih ne razlikujem po rasnim, nacionalnim ili

verskim obele`jima, ve} qude delim na dobre i one koji to jo{

nisu. Ta qubav mi je dovoqna za sve ostalo. Verujem u progres, u

sposobnost ~oveka da se mewa.  

Dragana MARKOVI]


